
اقتصادی

نخستین مشعل فازهای 22 تا 24
پارس جنوبی روشن شد

رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس:

شیپور جنگ اقتصادی به صدا در آمده
اما اقتصاد آرایش جنگی نگرفته است

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: 

سپرده گذاران موسسات مالی 
از اقدامات بانک مرکزی راضی نیستند

معاون بنیاد مستضعفان:

احداث قطعه ۳ آزادراه تهران-شمال 
2400 میلیارد تومان هزینه دارد

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
سه شنبه ۱۶ آبان ۱۳۹۶ 

۱۸ صفر ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۷۶۶

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/337/000سکه تمام طرح جدید
1/285/000سکه تمام طرح قدیم

682/000نیم سکه
386/000ربع سکه

255/000گرمی
124/500هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/078دلار
4/785یورو
5/410پوند

1/087لیر ترکیه
1/119درهم امارات

بیان  با  مجلس  اقتصادی  رئیس  کمیسیون 
اینکه آمریکا شیپور جنگ اقتصادی را به صدا 
در آورده گفت: در زمان جنگ به محض اینکه 
می فهمیدیم دشــمن قصد حمله دارد آرایش 
جنگی اتخاذ می کردیم ولی الان علائمی از اینکه 
دولت در شرایط جنگ اقتصادی باشد نمی بینیم.
محمدرضا پورابراهیمی در گفت و گو با خبرگزاری 
مهر، با  اشاره به موضوع تشدید تحریم های ضدایرانی 
آمریکا اظهار داشت: اقداماتی در دولت برای مقابله با 
تحریم ها آغاز شده است، اما حال و هوای کشور و حال 
و هوای دولت را متناسب با جنگ اقتصادی نمی بینیم.
وی با  اشاره به جلسه کمیسیون اقتصادی با وزیر 
اقتصــاد، رئیس کل بانک مرکزی و وزیر صنعت برای 
بررسی تحریم های جدید آمریکا گفت: اظهارات وزرا 
حکایت از این دارد که ما نیازمند برنامه ریزی جامع و 

مدون برای مقابله با تحریم ها هستیم.
رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: 
امروز آمریکایی ها شیپور جنگ اقتصادی را بطور کامل 

به صدا درآورده اند، اقداماتشان هم نشان می دهد دیگر 
در رویکرد تعاملی با جمهوری اسلامی نخواهند بود. 
اظهارات رئیس جمهور در مجلس نیز نشان می دهد 
دولت هم تقریبا تکلیف خود را با جریان خارج از کشور 
روشن کرده است، گرچه این اقدام با تاخیر انجام گرفته 

است اما باز هم گامی به جلو است.
پورابراهیمــی اظهار داشــت: دولــت باید بدون 
هیچ گونه اتکایی به خارج از کشور، طرح های اقتصادی 
خــود را پیگیــری کند، قبلا بــرای مذاکرات برجام 
نیم نگاهی به خارج از کشــور داشــت، اما الان دقیقا 
تکلیف برجام مشخص شده است. باید برنامه ای جامع، 
دقیق و مدون در حوزه اقتصادی متناسب با اقدامات 
طرف مقابل مانند آمریکا و کشورهای اروپایی تدوین 
کنیم. باید گام ها و روند تعریف شــده ای مشــخص 
شــود.رئیس  کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی، تشــکیل ستاد ویژه تدابیر اقتصادی را یکی 
از راهکارهــای مقابله با تحریم هــای جدید خواند و 
گفت: نمی شــود در شرایط جنگ اقتصادی به شیوه 

صلح اقتصادی عمل کرد. 
در مقابــل تصمیم هــای 
آمریکایی هــا برای تحریم 
جمهوری اســلامی، ایران 
باید یــا از قبل پیش بینی 
و رصد کنــد و به محض 
اینکــه مطلع شــد اقدام 

متقابل انجام دهد.
پورابراهیمــی اظهار داشــت: در زمان جنگ نیز 
اینگونه رفتار می کردیم؛ به محض اینکه می فهمیدیم 
دشــمن قصد حمله به منطقه ای را دارند هوانیروز، 
نیروی هوایی و ســپاه هر کدام اقدامات برنامه ریزی 
شــده ای را برای مقابله با دشــمن انجام می دادند و 
همه تجهیزات و امکانات را به کار می گرفتند و آرایش 

جنگی را در مقابل دشمن اتخاذ می کردیم.
نماینده مردم کرمان در مجلس تصریح کرد: در این 
مواقع هیچ گاه نیروی نظامی کشور ما صبر نمی کرد که 
بخشنامه و دستورالعمل بیاید؛ جنس جنگ اقتصادی 

نیز مانند جنگ نظامی است. اقدامات باید فوری، دقیق، 
منعطف و متناسب باشد.

پورابراهیمی ادامه داد: مجلس آماده است بخشی 
از اختیــارات خود در قانونگذاری را به ســتاد تدابیر 
ویژه اقتصادی واگذار کند. البته دولت باید مسئولیت 
بپذیرد، این طور نیســت که اختیاراتمان را به دولت 
در ســتاد تدابیر ویژه بدهیم و دولت هم مسئولیت 
نپذیرد. دولت باید مســئولیت پذیر باشد و به راحتی 

تصمیم گیری کند.
وی اظهار کرد: ما علائمی از اینکه دولت در شرایط 
جنگ اقتصادی باشد نمی بینیم. اقداماتی انجام شده 
اســت اما متناســب با مدیریت فضای اقتصادی در 
شــرایط جنگ اقتصادی نیست. در همین خصوص 
تذکری در صحن علنی ارائه کردم که آقای لاریجانی 
نیــز تذکر بنده را وارد دانســت و مقرر شــد پس از 
بازگشت نمایندگان از حوزه های انتخابیه، در جلسه 
غیرعلنــی دولت برنامه های خود را ارائه دهد تا مورد 

بررسی قرار گیرد.

مدیرکل فناوری اطلاعات و ارتباطات ســتاد 
مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: برای اعلام 
مدل های موبایل مشمول طرح رجیستری هنوز هم 

منتظر نظر وزیر ارتباطات هستیم. 
حمیدرضا دهقانی نیا در گفت وگو با فارس در مورد 
زمان اجــرای مدل ها و برندهای گوشــی تلفن همراه 
مشــمول طرح رجیستری، اظهار داشت: هنوز هم برای 
اعلام گوشی های تلفن همراه مشمول طرح رجیستری، 
در انتظار نظر آقای آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات هســتیم تا در صورت اعلام نظر وزیر مدل ها و 

برندها را اعلام کنیم. 
وی با بیان اینکه تاکنون فقط گوشــی تلفن همراه  
آیفون X به عنوان گوشی مشمول طرح رجیستری اعلام 
شده است، گفت: آقای وزیر می گویند باید در این موضوع 
به صورت 100 درصد خاطر جمع شوند و بعد مدل ها و 

برندهای مشمول طرح اعلام شود. 
مدیرکل فناوری اطلاعات و ارتباطات ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در پاسخ به این سؤال که منظور 

مدیرکل فناوری اطلاعات ستاد مبارزه با قاچاق:

 منتظر اجازه وزیر برای اعلام مدل های گوشی مشمول رجیستری هستیم

وزیر از خاطر جمعی در اجرای طرح رجیستری چیست، 
گفت: در این مورد اطلاعی ندارم اما با توجه به مسئولیت 
خود نگرانی ها و ملاحظاتی دارند که طبیعی هم به نظر 

می رسد. دهقانی نیا با  اشاره به اینکه بازخورد اصناف در 
مورد اجرای طرح رجیستری گوشی تلفن همراه، خوب 
بوده است، بیان کرد: آنها هم می خواهند تا هر چه زودتر 

نشان های تجاری و مدل های  مشمول طرح رجیستری 
اعلام شــود و این طرح وارد مراحل بعدی شود. گفتنی 
است، تاکنون به جزء گوشی آیفون X، مدل ها و برندهای 
گوشی  تلفن همراه مشمول طرح رجیستری اعلام نشده 
و این در حالی است که ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
هفته پیش برای چندمین بار اعلام کرد که سعی می کنیم 
تا پایان هفته مدل ها و برندهای مشمول طرح اعلام شود.

لازم به ذکر اســت که طرح رجیســتری گوشی و 
تجهیزات ســیم کارت خور، مشمول گوشی های فعالی 
کــه در حال حاضــر از اپراتورهای تلفن همراه خدمات 
می گیرند، نمی شــود و کســانی که قصد »خرید تلفن 
همراه« را دارند باید شناسه یکتای گوشی  خود را قبل 
از خرید )در صورتی که گوشی خریداری شده جزء مدل  
و برند مشمول طرح رجیستری باشد( به سامانه 7777 
ارســال کنند تا از استعلام گوشی خود مطلع شود.این 
طرح در راستای جلوگیری از واردات غیرقانونی موبایل 
به کشور از 28 مهرماه 96 با اعلام ستاد مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز به  صورت رسمی به اجرا در آمد. 

یک کارشناس ارزی گفت: هم ا کنون بخش عمده 
مبادلات تجاری ایران با کشورهای ترکیه، چین، هند 
و کره جنوبی است و اگر با این کشورها پیمان پولی 
امضاء شود، 60 درصد تجارت کشور به راحتی در 

قالب پیمان پولی )بدون دلار( عملیاتی می شود.
عبدالعظیــم مولایی در گفت  وگو با فارس، با اشــاره 
به انعقاد دوقرارداد پولی با کشــورهای پاکستان و ترکیه 
در یک سال اخیر، اظهارداشت: اولین قرارداد پیمان پولی 
با پاکستان و در سطح معاونان ارزی منعقد شد و دومین 
قرارداد هم با ترکیه و در سطح روسای کل بانک مرکزی 

به امضاء رسید.
وی با بیان اینکه دلار به گونه ای تنظیم شده که همه 
بازارها قیمت ها را با تغییرات آن تعیین می کنند، افزود: 
آمریکا به همین دلیل با ایجاد یک محدودیت در مبادلات 
دلاری، به راحتــی بازارهای داخلی را به هم می ریزد در 

حالی که بسیار از کالاها هیچ ارتباطی با برخی کالاهای 
وارداتی ندارد، بنابراین باید حساسیت نسبت به دلار در 

اقتصاد ایران کاهش یابد. 
این کارشناس ارزی با اشاره به اینکه نکته که حذف 
دلار به معنای حذف ارز واســط اســت، بیان کرد: وقتی 
ارز واســط، دلار یا یورو شد، همان اتفاقی که برای دلار 
افتاد، برای یورو هم ممکن است رخ دهد و اتحادیه اروپا 
مبادلات یورویی را محدود کند. مسئله این است که برای 
حل ریشه ای مشکل، باید پیمان های پولی دوجانبه بین 
بانک های مرکزی کشورها منعقد و در مبادلات از ارزهای 
یکدیگر استفاده شود. مولایی ادامه داد: هم ا کنون بخش 
عمده مبادلات تجاری ایران با کشــورهای ترکیه، چین، 
هند و کره جنوبی است و اگر با این کشورها پیمان پولی 
امضاء شــود، 60 درصد تجارت کشور به راحتی در قالب 
پیمان پولی )بدون دلار( عملیاتی می شود. وی در پاسخ 

به این سؤال که آیا این کشورها از انعقاد پیمان پولی دو 
جانبه اســتقبال هم  می کنند؟ گفت: بله، با کشور ترکیه 
که به تازگی پیمان پولی منعقد شــده و کشور چین هم 
تاکنون 41 پیمان پولی با کشورهای مختلف امضا کرده 
اســت و هند و کره هم قطعا از این پیشــنهاد استقبال 
می کنند. این کارشــناس ارزی در پاسخ به این سؤال که 
به نظر شما چرا بانک مرکزی تا این حد کند و دست به 
عصا نسبت به انعقاد پیمان های پولی عمل می کند، بیان 
کرد: آنچه به نظر بنده می رسد این است که مسئولان ارزی 
بانک مرکزی بیشتر به دلیل فشار رسانه ها کمی موضوع 
پیمان های پولی را پیگیری کردند.به گفته مولایی، برای 
این موضوع نه ســاختار و نه نرم افزاری در بانک مرکزی 
طراحی شــد و نه آیین نامه و بخشنامه  مشخصی تدوین 
و ابلاغ شد. در این مدت هم فقط دو پیمان پولی منعقد 
شــده که پیمان با ترکیه به نظر می رســد بیشتر تحت 

تاثیر تهدیدات ترامپ برای تحریم بوده اســت.وی یکی 
از پیش نیازهای تحقــق اثرات مثبت پیمان های پولی را 
تعیین شبکه پیام رسانی بانکی غیر از سوئیفت دانست و 
گفت: هم اکنون سوئیفت تحت نظارت آمریکا است و در 
پیمان پولی که با ترکیه هم امضا شده شبکه پیمان رسان 
دیگری تعیین نشــده است و اگر در این قالب اجرا شود، 
آمریکایی ها به راحتی جزئیات مبادلات را رصد می کنند.

مولایــی ادامــه داد: هم اکنون شــبکه پیام رســان 
بانکی ریپل وجــود دارد کــه بانک های انگلیســی راه 
انداخته اند اما ســاختارش به گونه ای است که اطلاعات 
یک جا جمع نمی شــود و هر بانــک اطلاعات خود را در 
اختیار دارد و کشــورها می توانند از این سیســتم برای 
پیش برد پیمان پولی استفاده کنند. حتی می توانند یک 
شبکه دیگری برای تبادل اطلاعات بانکی بین دو کشور 

طراحی کنند.

یک کارشناس ارزی:

  دلار از 60 درصد تجارت خارجی قابل حذف است

معاون توسعه ساختمان وانرژی بنیاد مستضعفان گفت: وضع 
اجرایی قطعه سوم آزادراه تهران - شمال امسال مشخص می شود 

که هزینه ساخت این قطعه 2400 میلیارد تومان است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت راه و شهرسازی، منوچهر 
خواجه دلویی در نشست شورای فنی البرز در محل پروژه تهران ـ شمال 
اظهار کرد: چهار قطعه در اجرای این پروژه پیش بینی شده که قطعه 4 
از سال 94 از مرزن آباد تا کمربندی چالوس زیر بار ترافیک رفته است.

وی ادامــه داد: قطعه اول این پــروژه به عنوان مهم ترین بخش آن، 
تهران را به شهرستانک در شمال استان البرز متصل می کند ضمن آنکه 
مسیر تهران ـ چالوس تا حدود زیادی با گشایش این قطعه کوتاه می شود.

معاون توسعه ساختمان وانرژی بنیاد مستضعفان با بیان اینکه هزینه 
ســاخت این قطعه 2400 میلیارد تومان است اظهار کرد: برای ساخت 
قطعه ســوم آزاد راه تهران شــمال از محل فاینانس، در حال مذاکره با 

طرف های خارجی هستیم.
خواجه دلویی افزود: قطعه دوم آزاد راه تهران ـ شمال از شهرستانک 
تا پل زنگوله ترسیم شده که اکنون شرکت های پیمانکار در حال انجام 
آن هستند. تونل البرز به عنوان بزرگترین تونل کشور نیز در طول قطعه 
دوم آزاد راه تهران ـ شمال احداث می شود. بخش شرقی این تونل درحال 

اجرا بوده و بخش غربی آن به مناقصه گذاشته شده است. 
گفتنی است پروژه ساخت آزادراه تهران ـ شمال با همکاری وزارت 

راه و شهرسازی و بنیاد مستضعفان در حال اجراست.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران با 
بیان اینکه قیمت ذرت و ســویا نسبت به هفته گذشته گران تر 
شده است،گفت: خطر شیوع آنفلوانزای پرندگان در کشور بسیار 

جدی است. 
ناصر نبی پور در گفت و گو با خبرگزاری مهر با بیان اینکه قیمت سویا 
نسبت به هفته گذشته بین 30 تا 40 تومان و ذرت بین 20 تا 30 تومان 
گران شــده است، اظهارداشت: هم اکنون قیمت سویا به بیش از 1700 
تومان و ذرت به بیش از 920 تومان رســیده اســت. به عبارتی طی دو 
ماه اخیر قیمت کنجاله سویا کیلویی حدود 350 تومان و ذرت کیلویی 

حدود 250 تومان رشد داشته است. 
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران درباره دلایل 
ادامه تنش در بازار نهاده های دامی گفت: عرضه کم اســت و متاســفانه 
قیمت را هر روز بالا می برند درحالی که قیمت جهانی طی چند سال اخیر 

پایین بوده و این نهاده ها با ارز مبادله ای وارد کشور شده اند.
نبی پور با  اشــاره به اینکه میانگین قیمت تخم مرغ درب مرغداری 
مدتی است به 5200 تومان رسیده، پیش بینی کرد: شرایط بازار به آرامش 
نخواهد رسید مگر با واردکنندگان برخورد شود ضمن اینکه تنها برخی از 

واردکنندگان از بخش خصوصی و اکثرا دولتی هستند.  
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان اینکه اکثر کشورهای 
دنیا با آنفلوانزای فوق حاد پرندگان درگیر هستند، گفت: ما با خطر جدی 
در این زمینه روبرو هســتیم و مرتب مرغداری ها را ضدعفونی می کنیم 

تا دچار مشکل نشویم.

رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران:

سویا و ذرت گران تر شد

عضو کمیسیون بهداشت مجلس گفت: چندی 
پیش با واردات برنج هایی که مشکوک به آلودگی 
بودند برخورد شد و به آنها اجازه واردات داده نشد. 
بهروز بنیادی در گفت و گو با خبرگزاری تسنیم درباره 
وضعیت سلامت برنج های وارداتی به کشور اظهارداشت: 
برای واردات برنج به کشور قوانین سختگیرانه ای مطابق 
با استاندارد های جهانی و بعضا سختگیرانه تر تعیین شده 
و دستگاه های مسئول مجدانه مراقب اجرای این مقررات 
هستند. تمامی برنج هایی که از مبادی رسمی کشور وارد 

می شوند توسط سازمان استاندارد و سازمان غذا و دارو 
نمونه گیری و بررسی می شــوند و امکان واردات برنج 
غیرکیفی و آلوده به کشور از مبادی رسمی وجود ندارد.
نماینــده مردم کاشــمر در مجلس بــا بیان اینکه 
نظارت بر سلامت برنج های وارداتی از کشور مبداء و از 
زمین  های کشــاورزی آنها شروع می شود ادامه داد: در 
صورت مشاهده هرگونه مشکل اجازه واردات به آنها داده 
نمی شود. آنچه مسلم است بخشی از نیاز کشور به برنج 
باید از مسیر واردات تأمین شود و از این رو بهتر است 

شرایطی فراهم شــود تا واردکنندگان رسمی و قانونی 
بتوانند نیاز کشــور را تأمین کنند و در غیر این صورت 
آنچه که به صورت غیرقانونی و قاچاق وارد شود ممکن 

است برنج  بی کیفیت و آلوده باشد.
بنیادی با  اشاره به اینکه درخصوص تأیید سلامت 
و کیفیت برنج باید اجازه بدهیم تا دستگاه های مسئول 
اظهار نظر کنند، تأکیدکرد: اظهارات غیرکارشناســی 
می تواند به امنیت روانی مصرف کننده و همچنین آرامش 
و ثبات بازار آســیب زده و زمینــه را برای فعالیت های 

غیرقانونی آماده سازد. مجلس به طور جدی بر عملکرد 
دستگاه های مسئول نظارت دارد و در صورت مشاهده 
هرگونه تخلف و کوتاهی با آنها برخورد می کند، چنانکه 
چندی پیش با واردات برنج هایی که مشکوک به آلودگی 

بودند برخورد شد و به آنها اجازه واردات داده نشد.
بنابرایــن گزارش چندی پیش برخی از نمایندگان 
مجلس در ارتباط با واردات 100 هزارتن برنج مشکوک 
به آلودگی )بیش از اندازه بودن میزان آرسنیک موجود 

در برنج( از مجاری غیرقانونی هشدار داده بودند.

عضو کمیسیون بهداشت مجلس: 

جلوی واردات محموله بزرگ برنج آلوده به کشور گرفته شد

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن اعلام 
کرد برخی برنامه های وزارت راه و شهرســازی برای 

بخش مسکن، انتظارات را برآورده نکرده است. 
به گزارش تسنیم، علی چگنی با اشاره به راه اندازی بازار 
رهن ثانویه، صندوق های زمین و ساختمان، صندوق پس انداز 
یکم، اظهار داشــت: برخی از این ابزارها عملکرد و تاثیرات 
قابل قبولی در حوزه مســکن داشته اند ولی برخی به دلیل 
شــرایط کلان اقتصادی به خصوص نرخ بالای سود بانکی، 

عملکردشان متناسب با انتظار نبوده است.
وی با بیان این که هم اکنون در کشور حدود سه میلیون 
واحد مسکونی نسبت به کل خانوار، مازاد وجود دارد، افزود: 
از سوی دیگر یک میلیون و 200 هزار واحد مسکونی نسبت 

به واحدهای مسکونی مورد استفاده توسط خانوارها کمبود 
داریم که بخشی از دلایل این رخداد به عدم تطبیق الگوی 
عرضه و تقاضا مربوط است.به گفته مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
و اقتصاد مسکن، در سال های گذشته بخش قابل توجهی از 
ساخت وسازها در واحدهای مسکونی بزرگ متراژ و گران قیمت 
صورت پذیرفته، در حالی که عمده تقاضای خانوار به خصوص 
در کلانشهرها و خانوارهای کم درآمد برای واحدهای با متراژ 
متوســط و کوچک است.چگینی ادامه داد:  این عدم  تطابق 
بین عرضه و تقاضا منجر به این شده است از طرفی بخشی 
از واحدهای مســکونی عرضه شده به بازار در شرایط فعلی 
به سختی به فروش روند و از طرف دیگر برخی از خانوارها 
قادر به تامین مسکن متناسب با قدرت خرید خود نباشند 

و این رویداد کم ســابقه سبب شــده است تا بازار مسکن با 
مشــکلاتی مواجه شــود که برای حل آن باید با همکاری 
دستگاه های ذی ربط، چاره اندیشی مناسب انجام شود.وی با 
بیان اینکه عمده تقاضای مسکن برای واحدهای 50 تا 70 
متر اســت، گفت: در حالی که شــاهد بوده و هستیم که در 
ســال های گذشته واحدهای 100 متر به بالا ساخته شدند 
که عملا نشان داد عرضه و تقاضا همسو و هم جهت نیستند 
و همین موضوع، مسائل مختلفی را برای تامین مسکن مردم 
ایجــاد کرد. به همین دلیل نیز باید برنامه ریزی ها برای نیاز 
واقعی مردم باشد که در این زمینه دولت برنامه هایی را نیز 
در دســتور کار قرار داده است.این مقام مسئول در پاسخ به 
این پرسش که با توجه به شرایط فعلی، سمت و سوی بازار 

را چگونه ارزیابی می کند و چه اقداماتی در این زمینه انجام 
گرفته است؟ گفت: حرکتی که می تواند موجب تعادل بازار 
شود و در عین حال گردش مالی را در بخش مسکن ایجاد 
کند، تقویت صندوق پس انداز مســکن یکم برای گروه های 
با درآمد متوسط، تقویت بازار رهن برای گروه های با درآمد 
بالا و حتی برخی از خانوارهای با درآمد متوســط و اجرای 
برنامه  مسکن اجتماعی برای گروه های کم درآمد است که 

در دستور کار است و بخشی از آنها نیز انجام گرفته است.
گفتنی اســت، پیش تر اجرای طــرح صندوق پس انداز 
یکم به دلیل شــرایط ســختی که برای مردم )مانند آورده 
اولیه بالا( داشــت با عدم استقبال مردمی روبه رو و به عنوان 

طرحی شکست خورده قلمداد شده است.

عضو هیئت مدیره سندیکای برق ایران گفت: با 
وجود قراردادهایی شبیه یونیت در حقیقت فرصت 
فعالیت و رشد از بخش خصوصی فعال در صنعت 

برق گرفته شده است. 
علیرضــا کلاهی در گفت و گو بــا خبرگزاری مهر با 
بیان اینکه مهم ترین اولویــت در صنعت برق چیدمان 
مدیریتــی در وزارت نیرو اســت، اظهار کرد: با توجه به 
مهارت و سابقه فعالیتی مطلوب وزیر نفت در حوزه آب 
در سطح بین المللی می توان گفت مشکلات این بخش تا 
حدودی شفاف است، اما آنچه طی چهارساله گذشته از 
آن می توان به عنوان آفت این وزارتخانه یاد کرد، تضعیف 

بخش کارشناسی است که باید به آن رسیدگی شود.
عضو هیئت مدیره ســندیکای برق ایران گفت: باید 
برخی از قراردادهای فاینانس بازنگری شود، چرا که به 

نظر می رســد یک تعداد از این قراردادهای فاینانس به 
صورت ناپخته به برخی شرکت های خارجی سپرده شد 
که از جمله آن می توان به قرارداد شرکت یونیت، قرارداد 
پست های برق تهران و... اشاره کرد. شاید مطرح شود که 
اکنون باید با این قراردادها چه کرد و سرنوشت آنها چه 
می شود که باید گفت منطقی ترین و صحیح ترین اقدام 
در این مورد می تواند جلوگیری از ادامه روند اجرای آن 

باشد چرا که هنوز مبلغی پرداخت نشده است.
کلاهی ادامه داد: با وجود قراردادهایی شبیه یونیت 
در حقیقت فرصت فعالیت و رشــد از بخش خصوصی 
فعال در صنعت برق گرفته شــده است. در صورتی که 
شــرایط  مســاوی در زمینه صدور تضامین لازم وجود 
داشــته باشد، بخش خصوصی می تواند در زمینه جذب 
فاینانســورهای خارجی ها اقدام کند.همچنین محسن 

طرزطلب ؛ مدیرعامل شرکت مادرتخصصی تولید نیروی 
برق حرارتی در حاشیه هفدهمین نمایشگاه بین المللی 
صنعت برق در پاسخ به سؤال خبرنگار فارس که پرسید 
سندیکای صنعت برق مدعی است شرکت مادرتخصصی 
تولید نیروی برق حرارتی وعده داده بود جزئیات قرارداد 
یونیت ترکیه را به ســندیکا ارائــه خواهد کرد، گفت: 
قراردادهای خرید تضمینی برای ســرمایه گذاران قابل 
دیدن و رؤیت بر روی سایت شرکت مادر تخصصی نیروی 
برق حرارتی است، اما نمی توانیم جزئیات قرارداد را که به 
صورت محرمانه است به سندیکای صنعت برق ارائه کنیم.
وی با تأکید براینکــه دادن جزئیات قرارداد باید به 
اذن دو طرف قرارداد )یونیت ترکیه( باشــد، افزود: اگر 
ســندیکای صنعت برق سؤالات و ابهاماتی در خصوص 
قرارداد یونیــت ترکیه دارد می تواند آن را از شــرکت 

مادرتخصصــی تولید نیروی بــرق حرارتی طلب کند. 
بنابرایــن مــا نمی توانیم کل این قــرارداد را در اختیار 

سندیکای صنعت برق قرار دهیم.
به گفته طرزطلب، حجم این قرارداد با یونیت ترکیه 
برای ســاخت دو نیروگاه بالغ بر یــک میلیارد و 200 

میلیون دلار است.
مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق 
حرارتی در پاســخ به این ســؤال که میزان بدهی این 
شرکت دولتی به پیمانکاران بخش خصوصی و بانک ها 
چقدر است، گفت: شرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق 
حرارتی به تولیدکنندگان خرید تضمینی برق یکهزار و 
800 میلیارد تومان بدهکار اســت و به بانک ها نیز سه 
هزار میلیارد تومان بدهی دارد که به هرنحوی شده آن 

را بازپرداخت خواهد کرد.

یک مسئول وزارت راه و شهرسازی: 

برنامه های مسکنیِ دولت انتظارات را برآورده نکرد

عضو هیئت مدیره سندیکای برق ایران:

قرارداد»یونیت« فرصت را از بخش خصوصی گرفت

رئیس کنفدراســیون صادرات ایران گفت: نزول چهار پله ای 
ایران در فضای کسب و کار جهانی بر سرمایه گذاری های داخلی 

و خارجی موثر است است.
محمــد لاهوتی در گفت  وگو با خبرگزاری فارس در مورد نزول چهار 
پله ای کســب و کار جهانی ایران و تأثیر آن بر روابط اقتصادی و تجاری 
بین المللــی و جذب ســرمایه گذاری خارجی اظهار داشــت: رتبه بندی 
بین المللی بر سرمایه گذاری های خارجی و بطورکلی تجارت خارجی هر 
کشور و روابط اقتصادی بین المللی کشورها با هم تأثیرگذار است و قطعا 
چهــار پله نزول ایران در فضای کســب و کار جهانی بر روابط اقتصادی 

بین المللی ایران تأثیرگذار است. 
وی اظهار داشت: این در حالی است که اگر در بحث تأمین اجتماعی 
و مالیات ها یک مقدار برای فعالین اقتصادی کشور از جمله تولید کنندگان 
و صادرکنندگان، تســهیلات ایجاد شود، رتبه جهانی فضای کسب و کار 
ایران می تواند به راحتی به 80 تا 70 برسد. کاهش رتبه فضای کسب و 
کار قطعا روی ســرمایه گذاری داخلی تأثیرگذار است چرا که در این فضا 

حتی سرمایه گذاران داخلی احساس امنیت نمی کنند. 
رئیس کنفدراســیون صــادرات ایران افزود: کشــورهایی که در دنیا 
توانسته اند جذب سرمایه گذاری داشته باشند و سرمایه گذاری آنها منجر به 
رشد اقتصادی بالا شده در بحث بهبود محیط کسب و کار تلاش کرده اند. 
رسیدن به جذب 30 تا 40 میلیارد دلاری سرمایه گذاری خارجی که در 
برنامه ششــم توسعه پیش بینی شده است نیازمند بهبود فضای کسب و 
کار است. در بحث شفافیت اقتصادی حتما باید کارهایی صورت بگیرد که 
بتوانیم شرایط را مناسب حضور سرمایه گذاران خارجی کنیم، زیرا برای 
سرمایه گذاران خارجی تمامی فاکتورهای بین المللی یک محیط کسب و 

کار امن و آسان مهم است. 
بنابراین گزارش، بانک جهانی در تازه ترین گزارش خود موســوم به 
گزارش فضای »کســب و کار 2018« وضعیت 190 کشور جهان از نظر 
سهولت فعالیت های اقتصادی و فضای کسب و کار مورد بررسی قرار داده 
است. براســاس ارزیابی این نهاد بین المللی فضای کسب و کار در ایران 
با چهار پله نزول از 120 به 124 نزول کرده اســت. نمره ایران در ســال 
جاری 56/48 عنوان شده که از سال گذشته برابر با 57/26 کمتر است. 

نائب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: سپرده گذاران 
موسسات مالی و اعتباری از اقدامات بانک مرکزی راضی نیستند 

و ما هم رضایت نداریم.
علی اکبر کریمی در گفت وگو با ایسنا اظهار داشت: کمیسیون اقتصادی 
مجلس با استناد به ماده 236 آیین نامه گزارشی در مورد تخلفات بانک 
مرکزی نســبت به موسسات مالی و اعتباری تهیه کرد که گزارش برای 

بررسی این تخلفات به قوه قضاییه ارجاع شد.
وی افزود: تاکید اعضای کمیســیون اقتصادی بر این اســت که باید 
هرچه سریعتر وضعیت موسسات مالی و اعتباری ساماندهی شده و تعیین 
تکلیف شوند تا دیگر شاهد بروز بحران هایی برای موسساتی مثل میزان و 
ثامن الحجج نباشیم البته در این راه باید بانک مرکزی برای حل مشکلات 

سپرده گذاران اقدامات تاثیرگذارتری انجام دهد.
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: مجلس و کمیسیون 
اقتصادی به دنبال تهیه فرمولی جهت ساماندهی موسسات مالی و اعتباری 
هســتند تا دیگر شاهد وجود موسسات غیرمجاز نباشیم. قبل از آن باید 
تکلیف سپرده گذاران مشخص شود، باید روند بازپرداخت سپرده های مردم 
تسریع شود البته این کار آغاز شده اما به خاطر حجم گسترده سپرده ها 

ظاهرا کار با سرعت مطلوب پیش نمی رود.
کریمی تصریح کرد: ســپرده گذاران از اقدامات بانک مرکزی راضی 
نیستند، ما هم رضایت نداریم که این نارضایتی بحق است. بانک مرکزی 
باید فرآیند را تسریع بخشیده و تکلیف مردم و سپرده هایشان را مشخص 

کند تا حقی از کسی ضایع نشود.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با انتقاد از واگذاری ریاست 
کارگروه گندم، آرد و نان به وزیر صنعت گفت: چنانچه این موضوع 
اصلاح نشــود از ابزارهای دیگری که در اختیار ماست استفاده 

خواهیم کرد. 
بــه گزارش خبرگزاری تســنیم، علی ابراهیمی اظهــار کرد: بخش 
کشاورزی ما چند سالی اســت که از مدیریت دوگانه آسیب دیده است. 
در برهه ای از زمان در کشــور مزیت تولید محصولاتی را داشــتیم که به 
صورت ناگهانی با واردات آن محصول مواجه می شــدیم و کشــاورزان از 
این حیث متضرر می شــدند. معمولا بین وزارت بازرگانی و وزارت جهاد 
کشاورزی برای تامین نهاده ها هماهنگی انجام نمی شد، در همین راستا 
مجلس قانون انتــزاع را وضع کرد که وظایف از وزارت صنعت به وزارت 
جهاد کشــاورزی انتزاع داده می شد و اثرات اجرای این قانون در سراسر 

کشور بسیار مثبت بوده است.
وی با بیان اینکه معتقد هستیم در حوزه کشاورزی باید مدیریت واحد 
برای سیاست گذاری و تصمیم گیری اعمال شود گفت: زمانی که رئیس 
کارگروه گندم ،آرد و نان را وزیر صنعت قرار می دهند در واقع قانون تمرکز 
وظایف نادیده گرفته شــده است. ما در مرحله اول طی مکاتبه ای ابلاغ 
کرده ایم که این امر در تناقض با تمرکز وظایف است که چنانچه این موضوع 
اصلاح نشود از ابزارهای دیگری که در اختیار ماست استفاده خواهیم کرد.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس بیان کرد: وزارت جهاد کشاورزی 
ماموریــت مهمی را در تامین غذای مردم دارد و اگر قرار باشــد نتوانیم 
قوانین وضع شده در این حوزه را اجرایی بکنیم وضعیت ازهم گسیختگی 

در کشور بوجود می آید.
ابراهیمی در مورد اظهار نظر وزیر بهداشت در خصوص کیفیت گندم 
گفت: ما اعتقاد داریم کیفیت گندم تولیدی در کشور قابل قبول و مرغوب 
است. یکی از مزیت های کشاورزی ما توانایی تولید گندم مورد نیاز کشور 
و حتی صادرات به کشورهای دیگر است و این اظهار نظر را نمی پسندیم .

وی تاکید کرد: اجرای اصل 44 در بعضی موارد به خوبی رعایت نشده، 
در بحث کشــاورزی نیز این امر مغفول مانده و به اعتقاد بنده در زمینه 
تامین نهاده های مورد نیاز بخش کشاورزی از خارج و صادرات محصولات 

تولیدی می تواند توسط بخش خصوصی کاملا مدیریت شود.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس در خصوص اعلام نشدن نرخ خرید 
تضمینی گندم گفت: در این امر از طرف دولت کوتاهی رخ داده که عدم 
ابلاغ به موقع نرخ تضمینی در تصمیم گیری کشاورزان موثر است و می تواند 
اثر منفی در خصوص کشــت گندم داشته باشد .این موضوع توسط وزیر 
جهاد کشاورزی پیگیری شده اما شورای اقتصاد ملی جواب روشنی نداده 
است. در چند سال گذشته قیمت واردات گندم نسبت به داخل کمتر بوده 
و به این بهانه که چون نرخ گندم خارجی کمتر اســت از حمایت تولید 

داخل دست برداریم به هیچ وجه قابل قبول نیست.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران:

نزول رتبه جهانی ایران در فضای کسب و کار
 بر سرمایه گذاری ها تاثیر می گذارد

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس: 

واگذاری ریاست کارگروه گندم 
آرد و نان به وزیر صنعت

 خلاف قانون است

مجری طرح توسعه فازهای 22 تا24 پارس جنوبی گفت: با ورود 
گاز شیرین خط لوله ششم شبکه سراسری به پالایشگاه فازهای 
22،23 و 24 پارس جنوبی و در سرویس قرار گرفتن واحد١22، 

مشعل فاز22 این طرح روشن شد.
به گزارش ایرنا، فرهاد ایزدجو افزود: همزمان با ورود گاز شیرین خط 
لوله ششم سراسری به پالایشــگاه فازهای 22،23و24 پارس جنوبی و 
راه اندازی واحد تولید سوخت گاز پالایشگاه ، مشعل اچ پی واحد 140 

روشن شد.
وی اضافه کرد: پیش شــرط تحقق این مرحله، راه اندازی سرویس 
های یوتیلیتی شامل هوای ابزار دقیق )واحد123( نیتروژن )واحد124( 
و اتاق های کنترل آی تی آر 13، آی تی آر 11 و آی تی آر 7 بوده است 

که در مدت 2 ماه گذشته با موفقیت انجام شده بود.
بر اســاس برنامه ریزی صورت گرفته و بنا به گفته این مجری طرح 
قرار اســت ردیف یکم تولید گاز شیرین در پالایشگاه فازهای 22 تا 24 
پارس جنوبی به عنوان نخســتین ردیف تولیدی این فازها، با استفاده از 
گاز ترش فازهای 6، 7 و 8 تا اواخر زمستان امسال به بهره برداری برسد.
با بهره برداری از فازهای 22، 23 و 24 پارس جنوبی تولید روزانه56/6 
میلیون متر مکعب گاز غنی، 75 هزار بشکه میعانات گازی، تولید سالانه 
1/05 میلیون تن گاز مایع، یک میلیون تن اتان به منظور تامین خوراک 

واحدهای پتروشیمی و تولید روزانه 400 تن گوگرد محقق می شود.
تاکنون از مجموع 24 فاز توســعه ای میدان گازی پارس جنوبی 18 
فاز به بهره برداری رســیده و 6 فاز دیگر در دســت اجراست که تا پایان 

سال 1397 باید همه این طرح ها به بهره برداری برسد.
هم اکنون از 18 فاز در بهره برداری میدان گازی پارس جنوبی روزانه 

540 میلیون مترمکعب گاز تولید می شود.


